

**МИНИСТЕРСТВО ЗДРАВООХРАНЕНИЯ РЕСПУБЛИКИ УЗБЕКИСТАН**  
**ТАШКЕНТСКИЙ ПЕДИАТРИЧЕСКИЙ МЕДИЦИНСКИЙ ИНСТИТУТ**  
**КАФЕДРА ИНОСТРАННЫХ ЯЗЫКОВ**

**Практическое занятие № 3**

**НЕОПРЕДЕЛЕННО ЛИЧНЫЕ ПЕРЕЛОЖЕНИЯ.**

**ТЕКСТ: “THE HEART SOUNDS”**

**Ташкент - 2009**

## Практическое занятие № 3

**Тема:** Неопределенно личные переложения. Текст: “The Heart Sounds”

**Цель:** Развитие навыков устной и письменной речи на тему : “The Heart Sounds”

**Задача:** Объяснить студентам виды и формы неопределенно-личных предложений, отработать их в примерах и в ситуациях и в работе с новой лексикой. Провести лексическую работу с предтекстовым заданием. Подготовить студентов к чтению и переводу текста.

### Теоретическая часть

В английском языке неопределенно личное предложения состоят из формальных подлежащих *it, they* и согласованных с ними сказуемых  
Например: *They know that works here-*

*It is know that he works here – Известно, что он работает здесь.*

*One knows that he works here –*

С местоимением и всегда употребляется глагол в страдательном залоге.

Задание № 1 Выполняется упр.3 стр.97 для закрепления грамм.

1. *It is estimated ... .*
2. *They think .... .*
3. *Before vesalins they considered .... .*
4. *It is determined ... .*
5. *One can say*

Задание № 2. Лексика к тексту: предтекстовое упр.15 стр 101. Провести работу с произношением и комбинировать словосочетания из текста и дать их значения.

Задание № 3. Прочитать текст “The Heart Sounds” обращая внимание на произношение нов. слов и словосочетаний.

*The heart, the blood, the artery:*

*Contract, pass, dilate, bring, regulate, pump, vary, beat, compose, work, consist of, discharge out, receive, enter, act, serve, send, oxygenate, carry.*

### The Heart Sounds

When we listen to the heart we hear two sounds. The third sound is also heard in some persons.

The first heart sound is the longest. It is heard at the moment of contraction of the ventricles when the atria-ventricular valves close.

The second sound lasts for a shorter period of time. It is heard at the moment when the pulmonary and aortic semi lunar valves close.

The third heart sound is heard when the blood is passing from the atria into the ventricles.

The first and the second cardiac sounds are heard over all portions of the

heart and often over the large vessels. The first heart sound is greater over the surface of the ventricles and it is the greatest over the surface of mitral and tricuspid valves. The second heart sounds are also heard over some portions of the chest. Normally the first heart sound is heard over the apex of the heart in the fifth costal interspace. The second is heard best over the pulmonary artery and aorta, that is in the second left and right costal interspaces. The aortic sound is normally louder than the pulmonary sounds.

**Интерактивный метод:** Say in 1 word.

1. We can hear it when we listen to the heart.- It is the Heart sound.
2. It is heard when the blood is passing from the atria into the ventricles – It is the third sound.
3. It is for a shorter period is passing from the atria into the ventricles. – It is the third sound.
4. It is the longest, it is heard at the moment of contraction of the ventricles. – It is the first heart sound.
5. They are heard over all portions of the heart – They are the first and the second cardiac sounds.
6. It is heard best over the pulmonary artery and aorta – It is the second .

**Раздаточный материал**

Complete these sentences.

1. Jill is in London. She ... has been ... in London since Monday.
2. I know George. I ... have know ... him for a long time.
3. They are married. They .... Married since 1983.
4. Brian is ill. He ... ill for a week.
5. We live in this house. We ..... here for ten years.
6. I know Tom very well. I ... him for a long time.
7. We are waiting for you. We .... Waiting since H o'clock.
8. Ali works in a bank. She ... in a bank for five years.
9. I'm learning English. I ... learning English for six months.
10. She has a headache. She ... a headache since she got up.

Make questions with How long ...?

1. Jill is in London. .... How long has she been in London ?
2. I know George. How long have you know him ?
3. Mike and Judy are Brazil. How long ... ?
4. Diana is learning Italian. How long .... ?
5. My brother lives in Germany ...?
6. It is raining
7. Bill is a teacher. .... ?
8. I know Margaret. ....?
9. I have a motor-bike. ....?
10. Linda and Frank are married. ....?
11. Alan works in London. ....?

**Тесты:**

1. When we listen to the heart, we can...
  - a. listen sounds
  - b. see two ventricles
  - c. hear two sounds
2. The first heart sound is ....
  - a) the longest
  - b) the shortest
  - c) the best
3. The third heart sound is heard when ...
  - a) at the moment of contraction of the ventricles
  - b) the pulmonary and aortic semi lunar valves close
  - c) the blood is passing from the atria into the ventricles
4. .... heart sound is heart loudest over the aorta and the pulmonary artery
  - a) the first
  - b) the second
  - c) the third
5. Исключите лишнее слово
  - a) heart – chamber valve - gallbladder
6. vessels – aorta – capillaries - veins
7. mouth – teeth – taste - pharynx
8. lungs – nose – rib – parenchyma
9. infant – fetus – baby – adults
10. tongue – plasma – erythrocytes - blood

### **Самостоятельная работа**

1. Выучить – 2 балл
2. Письменно – 1,2 балл

### **Критерии оценки**

Балл	Оценка	Уровень знание студента по английскому языку
86-100 %	Отлично	Студент выполнил домашние задание правильно. Знает грамматический материал. Без ошибок составляет предложения. Свободно пересказывает текст “ The Heart Sounds”. Активно участвует во время занятия.
71-100 %	Хорошо	Домашнее задание выполнено с некоторыми ошибками. Грамматический материал усвоен хорошо. При переводе теста допустил незначительные ошибки. Хорошо усвоил текст и отвечает на контрольные вопросы и тесты.
55-70 %	Удовлетворительно	Студент выполнил домашнее задание с ошибками. С трудностью строит грамматические предложения. Пассивно отвечает на контрольные вопросы. Допускает некоторые ошибки в тесте.
0-54 %	Неудовлетворительно	Домашнее задание выполнил со значительными ошибками. Пассивен в аудиторной работе. Затрудняется или не отвечает на вопросы. Грамматический материал усвоил плохо.

**Преподавательские заметки:** Выполняя упр. 1. 5 стр.101 предложить студентам составить предложения, используя существительное и глаголы. Если позволит время отработать чтение текста на уроке, если нет, дайте как домашнее задание с переводом.

**Контрольные вопросы и ответы:**

1. How many heart sounds can we usually hear while listening to the heart?
2. Which of the heart sounds is the longest?
3. When is the first heart sound heard?
4. What takes place in the heart when we hear the first heart sound?
5. When do we hear the second heart sound?
6. When may we hear the third heart sound in some persons?
7. Where is the first heart sound greater?
8. Where is the second heart sound heard loudest?

Why are the heart sounds very important in the clinical diagnosis?